

၁၉၆၄ ခုနှစ်၊ စာကြည့်တိုက်၊ ပြတိုက်နှင့်ပြပွဲများကြီးကြပ်
အုပ်ချုပ်ရေးဥပဒေ။

[၁၉၆၄ ခုနှစ်၊ မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးကောင်စီ ဥပဒေအမှတ် ၁၆]

ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံ တော်လှန်ရေးကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌသည်၊ အောက်ပါ
ဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။

၁။ ။(၁) ဤဥပဒေကို၊ ၁၉၆၄ ခုနှစ်၊ စာကြည့်တိုက်၊ ပြတိုက်နှင့်
အစည်းနှင့် စတင် အာဏာ ပြပွဲများကြီးကြပ်အုပ်ချုပ်ရေးဥပဒေဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။
တည်သည့်နေ့ရက်။ (၂) ဤဥပဒေသည်၊ အစိုးရကအမိန့် ကြော်ငြာစာ
ဖြင့် သတ်မှတ်သည့်နေ့ရက်တွင် စတင်အာဏာတည်ရမည်။

အခန်း ၁။

၂။ ။ဤဥပဒေတွင်အခြားအဓိပ္ပာယ်ကောက်ယူရန်မလိုလျှင်—

အဓိပ္ပာယ်ခေါ်ပြချက်။

- (က) “ စာကြည့်တိုက် ” ဆိုသည်မှာ၊ အများပြည်သူတို့ စာပေ
ဖတ်ရှုရန်၊ သို့မဟုတ် စာပေငှားရမ်းရန် ဖွင့်လှစ်ထားသည့်၊
သို့မဟုတ် ထားရှိသည့်နေရာ၊ သို့မဟုတ် အဆောက်အဦကို
ဆိုလိုသည်။ ဗို့ပြင် ထိုစကားရပ်တွင်၊ အများ ပြည်သူတို့
အတွက်ရည်ရွယ်၍ ဖွင့်လှစ်ထားသည့် စာကြည့်တိုက်၊ ပိဋကတ်
တိုက်၊ စာကြည့်ခန်း၊ စာဖတ်ခန်း၊ စာကြည့် အသင်းနှင့်
အများ ပြည်သူတို့ စာပေဖတ်ရှုရန်၊ သို့မဟုတ် ငှားရမ်းရန်ရည်
ရွယ်ချက်ဖြင့် ဖွင့်လှစ်ထားသည့်၊ သို့မဟုတ် စာကြည့်တိုက်
အဖြစ် အသိအမှတ်ပြုထားသည့် အခြား အလားတူနေရာ၊
အခန်း၊ သို့မဟုတ် အဆောက်အဦများလည်းပါဝင်သည်။
- (ခ) “ ပြတိုက် ” ဆိုသည့် စကားရပ်တွင်၊ အများပြည်သူတို့လေ့
လာကြည့်ရှုရန်ရည်ရွယ်၍၊ ရှေးဟောင်းပစ္စည်းများ၊ လောက
ဓါတ်သိပ္ပံဆိုင်ရာပစ္စည်းများ၊ အနုပညာလက်ရာများ၊ စာပေ
များ၊ သို့မဟုတ် ဗဟုသုတဖြစ်စေဘွယ်ရာ၊ သို့မဟုတ် စိတ်ဝင်
စားဘွယ်ရာအခြား ဝတ္ထုပစ္စည်းများ ခင်းကျင်းပြသထားသည့်
နေရာ၊ အခန်း၊ သို့မဟုတ် အဆောက်အဦများ ပါဝင်သည်။
- (ဂ) “ ပြပွဲ ” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ အများပြည်သူတို့ အတွက်
ရည်ရွယ်၍ ဗဟုသုတဖြစ်စေရန်၊ သို့မဟုတ် စိတ်ဝင်စားစေရန်
ပြသသည့် ဓါတ်ပုံပြပွဲ၊ ပန်းချီပြပွဲ၊ ပန်းပုပြပွဲ၊ စာပေပြပွဲ၊ ဆင်
ယင်ထုံးစံပြပွဲ စသည့်ယဉ်ကျေးမှုပြပွဲများ၊ ကျန်းမာရေးပြပွဲ၊
ကိုယ်လက်ကြံ့ခိုင်ရေးပြပွဲ၊ လူမှုရေးပညာရေးဆိုင်ရာ ပြပွဲများ။

စက်မှုပညာပြပွဲ၊ လက်မှုပညာပြပွဲနှင့် အလားတူအခြားပြပွဲများ ပါဝင်သည်။

သို့ရာတွင် ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံသားတို့၏ ရိုးရာဓလေ့ ထုံးတမ်းစဉ်လာအားဖြင့်၊ မိမိတို့၏ရပ်ကွက်၊ ကျေးရွာဒေသအလိုက်၊ ဘာသာဘာဝအလျောက်ခင်းကျင်းပြသခြင်းများ မပါဝင်ချေ။

- (ဃ) “ စာပေ ” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ မည်သည့် ဘာသာဖြင့် မဆိုရေးသားထားသည့်၊ သို့မဟုတ် ပုံနှိပ်ထားသည့် လက်ရေးစာ၊ ပေစာ၊ ပုရပိုက်စာ၊ ကျောက်စာ၊ ပုံနှိပ်စာ၊ စာအုပ်၊ စာအုပ်အစိတ်အပိုင်း၊ စာတမ်း၊ စာရွက်အပြင်၊ တသီးတခြား ချုပ်လုပ်ပုံနှိပ်ထားသည့်၊ သို့မဟုတ် ကျောက်ပုံနှိပ် ထားသည့်၊ သို့မဟုတ် အခြားနည်းစက်ဖြင့် ပြုလုပ်ထားသည့် တူရိယာတီးကွက်ပုံ၊ မြေပုံ၊ နယ်ပုံနှင့်ပုံစံအားလုံးလည်းပါဝင်သည်။
- (င) “ ကော်မီတီ ” ဆိုသည်မှာ၊ ပုဒ်မ ၃ (၁) အရ ဖွဲ့စည်းထားသည့် မှတ်ပုံတင်ကော်မီတီကို ဆိုလိုသည်။
- (စ) “ သတ်မှတ်သည် ” ဆိုသည်မှာ၊ ဤဥပဒေအရ ပြုသည့်နည်းဥပဒေများဖြင့် သတ်မှတ်သည်ကိုဆိုလိုသည်။

အခန်း ၂။

ကော်မီတီနှင့်မှတ်ပုံတင်အရာရှိများ။

၃။ (၁) ပြန်ကြားရေးဌာနတာဝန်ခံသည်၊ ဤဥပဒေအရ၊ တာဝန်
ကော်မီတီ ဖွဲ့စည်းခြင်း။ ဝတ်တရားများကိုဆောင်ရွက်ရန်အလို့ငှါ၊ မှတ်ပုံတင်ကော်မီတီကို ဖွဲ့စည်းနိုင်သည်။

(၂) ပြန်ကြားရေးဌာန တာဝန်ခံသည်၊ ဤဥပဒေအရ တာဝန်ဝတ်တရားများဆောင်ရွက်ရန်၊ ဒေသအသီးသီးအတွက် မှတ်ပုံတင် အရာရှိနှင့် အခြားရာထမ်းမှုထမ်းများကို လိုအပ်သလိုခန့်ထားနိုင်သည်။

(၃) မှတ်ပုံတင်အရာရှိများနှင့် အခြားရာထမ်းမှုထမ်းများသည်၊ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ ကော်မီတီ၏ မှတ်ပုံတင်အရာရှိများ၏ အာဏာနှင့် တာဝန် ဝတ်တရားများနှင့် တာဝန် ဝတ်တရားများကို လိုက်နာ၍၊ သတ်မှတ်သည့် အာဏာနှင့် တာဝန်ဝတ်တရားများကို သုံးစွဲဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း ၃။

စာကြည့်တိုက်၊ ပြတိုက်နှင့် ပြပွဲများ။

၄။ (၁) မည်သူမဆို၊ စာကြည့်တိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြတိုက်ကို ဇွင့်လှစ်ခြင်း၊ သို့မဟုတ် ထားရှိခြင်း ပြုရန်အတွက်၊ သက်ဆိုင်ရာ မှတ်ပုံတင်အရာရှိထံသို့၊ သတ်မှတ်သည့်ပုံစံဖြင့်၊ သတ်မှတ်သည့် ကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း၊ မှတ်ပုံတင်ရန်လျှောက်ထားရမည်။

(၂) မည်သူမျှ ဤဥပဒေအရ ထုတ်ပေးထားသည့် မှတ်ပုံတင်သက်သေခံ လက်မှတ်အရ၊ ထိုလက်မှတ်ပါ စည်းကမ်းချက်များ၊ သို့မဟုတ် လိုအပ်ချက်များနှင့် အညီ မဟုတ်ဘဲ၊ စာကြည့်တိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြတိုက်ကို ဖွင့်လှစ်ခြင်း၊ သို့မဟုတ် ထားရှိခြင်း မပြုရ။

၅။ ။ အခြားတည်ဆဲ တရားဥပဒေတစ်ခုခုတွင် မည်သို့ပင် ပါရှိစေကာမူ၊ မည်သူမျှ အမြဲတန်း အားဖြင့် ဖြစ်စေ၊ ယာယီ အားဖြင့် ဖြစ်စေ၊ ပြဋ္ဌာန်အရ မှတ်ပုံတင်အရာရှိ၏အခွင့်အမိန့်မရဘဲ မပြုသရ။

၆။ ။ ပုဒ်မ ၄ အရ မှတ်ပုံတင်ရန် လျှောက်လွှာနှင့်အတူ၊ သတ်မှတ် သည့်စာတမ်းအမှတ်အသားများနှင့် အကြောင်းအရာများ ကိုပေးပို့ရမည်။
လျှောက်လွှာနှင့်အတူ ပေးပို့ရမည့် အကြောင်း အရာများ။

၇။ ။ (၁) မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည်၊ စာကြည့်တိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြတိုက် ဖွင့်လှစ်ထားရှိရန် မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်အတွက် ဖြစ်စေ၊ ပြဋ္ဌာန်အရ အခွင့်အမိန့်အတွက်ဖြစ်စေ၊ လျှောက် လွှာရရှိသည့်အခါ၊ လျှောက်လွှာတွင် ဖော်ပြထားသည့် အကြောင်းအရာများ မှန် မမှန်ကို၎င်း၊ မိမိသင့်သည်ထင် မြင် သည့် အခြားအချက် များကို၎င်း၊ စုံ စမ်း စစ် ဆေးမှု ပြုလုပ်ပြီးနောက်၊ ကြေနပ်လျှင်၊ မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်၊ သို့မဟုတ် အခွင့်အမိန့်သက်ဆိုင်ရာရာ ကိုထုတ်ပေးရန်၊ သို့မဟုတ် မကျေနပ်လျှင်၊ ထုတ်ပေးရန်မိမိ၏အစီရင်ခံချက်နှင့်တကွ အမှုတွဲကို မှတ်ပုံတင်ကော်မတီထံသို့ပေးပို့ရမည်။

(၂) ကော်မတီသည်၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ ပေးပို့သည့် အမှုတွဲကို ရရှိသည့် အခါ၊ စဉ်းစားဆင်ခြင်၍၊ မိမိသင့်တော်သည် ထင်မြင်သည့်အတိုင်း၊ အဆိုပါမှတ်ပုံ တင်သက်သေခံလက်မှတ်၊ သို့မဟုတ် အခွင့်အမိန့်သက်ဆိုင်ရာရာ ထုတ်ပေးရန်အမိန့် ကိုသော်၎င်း၊ ထုတ်ပေးဘဲနေရန် အမိန့်ကိုသော်၎င်း၊ ချမှတ်ပြီးနောက်၊ ထိုအမှုတွဲကို မိမိချမှတ်သည့်အမိန့်နှင့်တကွ၊ မှတ်ပုံတင်အရာရှိထံ လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန် ပေးပို့ ရမည်။

၈။ ။ (၁) ဤဥပဒေအရ ထုတ်ပေးသည့် မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက် မှတ်သည်၊ သတ်မှတ်သည့် ကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း အတည်ဖြစ်စေရမည်။
မှတ်ပုံတင် သက်သေခံ ထက်မှတ်၊ သို့မဟုတ် အ ခွင့်အမိန့် အတည်ဖြစ်ရမည့် ကာလ အပိုင်းအခြား။
ပြဋ္ဌာန်အရ ထုတ်ပေးသည့် အခွင့် အမိန့်သည်၊ ထိုအမိန့်တွင် ဖော်ပြထားသည့် ကာလ အပိုင်းအခြား အတွင်းအတည်ဖြစ်စေရမည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) တွင် ရည်ညွှန်းသည့် မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်ကို သတ်မှတ်သည့်အတိုင်း အသစ်လဲလှယ်ရန်လျှောက်ထားနိုင်သည်။

၉။ ။ စာကြည့်တိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြတိုက်အတွက် မှတ်ပုံတင်သက်သေခံ
 လက်မှတ်ကို သော်၎င်း၊ ပြပွဲ အတွက် အခွင့်အမိန့်ကို
 မှတ်ပုံတင် သက်သေခံ သော်၎င်း လိမ်လည်လှည့်ဖြားလိုသော သဘောဖြင့်ဖြစ်စေ၊
 လက်မှတ်၊ သို့မဟုတ် အ မရိုးဖြောင့်သော သဘောဖြင့်ဖြစ်စေ ရယူကြောင်း စုံစမ်း
 နှင့်အမိန့်ရုပ်သိမ်းခြင်း။ စစ်ဆေးစေ၍ ဘွဲ့ရှိလျှင်၊ သို့မဟုတ် အစိုးရ မူဝါဒနှင့်
 ဆန့်ကျင်သည် ဟူ၍သော်၎င်း၊ ပြည်ထောင်စု မြန်မာနိုင်ငံအကျိုး ထိခိုက်စေမည့်
 အကြောင်းများ ရှိသည်ဟူ၍သော်၎င်း ထင်မြင်ယူဆလျှင်၊ ထုတ်ပေးထားသည့်
 မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်၊ သို့မဟုတ် အခွင့်အမိန့်ကို၊ ကော်မတီက ရုပ်သိမ်း
 နိုင်သည်။

အခန်း ၄။

ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်ဆန့်ကျင်၍ ဖွင့်လှစ်ထားရှိသည့်စာကြည့်တိုက်၊
 ပြတိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြသသည့်ပြပွဲများ။

၁၀။ ။ (၁) ရဲအရာရှိ၊ သို့မဟုတ် ဤကိစ္စအလို့ငှါ အစိုးရကအာဏာ
 အပ်နှင်းထားသော အခြားသူ တဦးဦးသည်၊ ဤဥပဒေပါ
 ဤ ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်ဆန့်ကျင်၍ ဖွင့်လှစ် ထားရှိသော
 လှစ်ထားရှိသော စာကြည့် တိုက်၊ ပြတိုက်၊ သို့မဟုတ် မည်သည်ကိုမဆို ပိတ်နိုင်သည်။
 ပြသသောပြပွဲများပိတ်ခြင်း။

(၂) ခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊ သို့မဟုတ် နယ်ပိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊
 သို့မဟုတ် ပဌမတန်းရာဇဝတ်တရားသူကြီးတဦးဦးသည်၊ ရဲအုပ်ရာထူး အဆင့်အတန်း
 အောက်မနိမ့်သော ရဲအရာရှိတဦးဦးအား၊ ဤဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် ဆန့်ကျင်၍
 ဖွင့်လှစ်ထားရှိသောစာကြည့်တိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြတိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြသသောပြပွဲ
 မည်သည်ကိုမဆို၊ ဝင်ရောက်စစ်ဆေးရန် ဝါရမ်းစာနှင့် အာဏာအပ်နှင်းနိုင်သည်။
 အဆိုပါရဲအရာရှိသည်၊ ထိုစာကြည့်တိုက်၊ ပြတိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြပွဲတွင်တွေ့ရှိသော
 စာပေများနှင့် အခြားအရာဝတ္ထုပစ္စည်းများကိုသိမ်းယူသင့်သည်ဟု ယူဆလျှင် သိမ်းယူ
 နိုင်သည်။

(၃) ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ သိမ်းယူသောစာပေအရာဝတ္ထုပစ္စည်းအားလုံး
 ကို၊ ဝါရမ်းစာထုတ်ဆင့်သော ခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊ သို့မဟုတ် နယ်ပိုင်
 ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊ သို့မဟုတ် ပဌမတန်းရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံးသို့၊ ဆောလျင်
 နိုင်သမျှ ဆောလျင်စွာတင်ပြရမည်။

(၄) အဆိုပါစာပေအရာဝတ္ထုပစ္စည်းများ ထားရှိပြသခြင်းမှာ၊ ဤဥပဒေပါ
 ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်ဆန့်ကျင်၍ ထားရှိပြသခြင်းဖြစ်သည်ဟု အဆိုပါ ရာဇဝတ်တရား
 သူကြီး၊ နယ်ပိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၊ သို့မဟုတ် ပဌမတန်းရာဇဝတ်တရားသူကြီးက
 ဖြစ်စေ၊ အဆိုပါ ခရိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊ နယ်ပိုင်ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံး၊
 သို့မဟုတ် ပဌမတန်း ရာဇဝတ်တရားသူကြီးရုံးကဖြစ်စေ ယူဆလျှင်၊ ထိုစာပေအရာ
 ဝတ္ထုပစ္စည်းများကို သိမ်းဆည်းစေနိုင်သည်။ သို့မဟုတ် ဖျက်ဆီးစေနိုင်သည်။

အခန်း ၅။

မြစ်ဝကျွန်းပတ်များ။

၁၁။ ။မည်သူမဆို၊ ပုဂံမ ၄၊ ၅၊ သို့မဟုတ် ပုဂံမ ၆ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်တခုကို လိုက်နာရန်ပျက်ကွက်လျှင်၊ သို့မဟုတ် ဆန့်ကျင်လျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင်ထက်မပိုသောငွေဒဏ်ဖြစ်စေ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

ပုဂံမ ၄၊ ၅၊ သို့မဟုတ် ပုဂံမ ၆ နှင့် စပ်လျဉ်းသည့် မြစ်ဝကျွန်းပတ်။

၁၂။ ။မည်သူမဆို၊ ဤဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများအရဖြစ်စေ၊ လျှောက်ထားချက်တခုခု ပြုလုပ်ရာ၌ မဟုတ်မမှန် သည်လည်းဖြစ်၍၊ မဟုတ်မမှန်ဟု မိမိသိရှိ၊ သို့မဟုတ် ယုံကြည်သည်လည်းဖြစ်သော၊ သို့မဟုတ် မှန်သည်ဟု မိမိယုံကြည်ခြင်းလည်းမရှိသော အကြောင်းအရာကိုဖော်ပြလျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင်ထက်မပိုသော ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

မဟုတ်မမှန်ဖော်ပြသည့် အတွက် မြစ်ဝကျွန်းပတ်။

၁၃။ ။မည်သူမဆို၊ မိမိအားထုတ်ပေးထားသည့် မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်၊ သို့မဟုတ် အခွင့်အမိန့်ရုပ်သိမ်းပြီးနောက်၊ သို့မဟုတ် အတည်ဖြစ်ခြင်းမှရပ်စဲပြီးနောက်၊ စာကြည့်တိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြတိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြပွဲကို ဆက်လက်ဖွင့်လှစ်ထားရှိပြုအလျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသောထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင်ထက်မပိုသောငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

မှတ်ပုံတင်သက်သေခံလက်မှတ်၊ သို့မဟုတ်အခွင့်အမိန့်ရုပ်သိမ်းပြီး နောက်၊ စာကြည့်တိုက်၊ ပြတိုက်၊ ပြပွဲဆက်လက်ဖွင့်လှစ်ထားရှိပြုသခြင်းအတွက်မြစ်ဝကျွန်းပတ်။

၁၄။ ။မည်သူမဆို၊ ဤဥပဒေအရပြုသည့်နည်းဥပဒေ တခုခုကို လိုက်နာရန်ပျက်ကွက်လျှင်၊ သို့မဟုတ် ဆန့်ကျင်လျှင်၊ သုံးနှစ်ထက်မပိုသောထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင်ထက်မပိုသောငွေဒဏ်ဖြစ်စေ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

နည်းဥပဒေကို မလိုက်နာသည့်အတွက်၊ သို့မဟုတ် ဆန့်ကျင်သည့်အတွက် မြစ်ဝကျွန်းပတ်။

အခန်း ၆။

အထွေထွေ။

၁၅။ ။ဤဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများအရ ဖြစ်စေ၊ ကော်မတီကချမှတ်သောဆုံးဖြတ်ချက်ကို မကျေနပ်လျှင်၊ ပြန်ကြားရေးဌာန တာဝန်ခံထံသို့ သတ်မှတ်သည့် နည်းလမ်းအတိုင်း၊ သတ်မှတ်သည့်ကာလအပိုင်း အခြားအတွင်းအယူခံဝင်နိုင်သည်။ ပြန်ကြားရေးဌာနတာဝန်ခံ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည်၊ အပြီးအပြတ်အတည်ဖြစ်စေရမည်။

ကော်မတီ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကိုအယူခံဝင်ခြင်း။

၁၆။ ။အစိုးရသည်၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍၊ မည်သည့်စာ
ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုရန်အာဏာ။ ကြည့်တိုက်၊ ပြတိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြပွဲကိုမဆို၊ ဤဥပဒေပါ
ပြဋ္ဌာန်းချက်အားလုံး၊ သို့မဟုတ် တခုခုနှင့် သက်ဆိုင်ခြင်းမှ၊
စည်းကမ်းချက်များထား၍ဖြစ်စေ၊ မထားဘဲဖြစ်စေ ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုနိုင်သည်။

၁၇။ ။ဤဥပဒေနှင့်အညီဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေ တခုခု
နှင့်အညီဖြစ်စေ သဘောရိုးဖြင့် ဆောင်ရွက်သည့်ကိစ္စတခုခု
တရားစွဲဆိုခြင်းကို ဝိတ်ပင် အတွက်၊ မည်သူ့ကိုမျှ၊ တရားမမှု၊ ရာဇဝတ်မှု၊ သို့မဟုတ်
ခြင်း။ အခြားတရားမှုခင်း စွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

၁၈။ ။ကော်မီတီသူကြီး၊ မှတ်ပုံတင်အရာရှိနှင့် အခြား ရာထမ်းမှုထမ်း
ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းဟုမှတ်ယူ အားလုံးသည်၊ ဤဥပဒေနှင့် အညီဖြစ်စေ၊ ဤဥပဒေအရ
ခြင်း။ ပြုသည့်နည်းဥပဒေတခုခုနှင့်အညီဖြစ်စေ ဆောင်ရွက်သည့်၊
သို့မဟုတ် ဆောင်ရွက်သောသဘော သက်ရောက်သည့်ပြုမှု
တခုခုကိုပြုသောအခါ၊ ရာဇသတ်ကြီး ပုဒ်မ ၂၁ အဓိပ္ပါယ်အရ၊ ပြည်သူ့ဝန်ထမ်း
များဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၁၉။ ။ဤဥပဒေအရဖြစ်သော မည်သည့်ပြစ်မှုကိုမဆို၊ အစိုးရ၏၊ သို့မဟုတ်
အခွင့်အမိန့်မရဘဲတရား ဤကိစ္စ အလို့ငှါ အစိုးရကအာဏာ အပ်နှင်း ထားသည့်
မစွဲဆိုခြင်း။ အာဏာပိုင်၏အခွင့်အမိန့်မရရှိဘဲ၊ မည်သည့်တရားရုံးတွင်မျှ
တရားစွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

၂၀။ ။(၁) အစိုးရသည်၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍၊ ဤဥပဒေပါ
နည်းဥပဒေပြုအာဏာ။ ကိစ္စများ အထမြောက်အောင် ဆောင်ရွက်ရန် အလို့ငှါ၊
နည်းဥပဒေများ ပြုနိုင်သည်။ * ညွှန်ကြားချက်များ ထုတ်
နိုင်သည်။

(၂) အထူးအားဖြင့်၊ အထက်ပါ အာဏာများ၏ ယေဘုယျ သဘောကို
မထိခိုက်စေဘဲ၊ အဆိုပါ နည်းဥပဒေများကို အောက်ပါ ကိစ္စများအတွက် ပြဋ္ဌာန်း
နိုင်သည်။

- (က) ကော်မီတီနှင့် မှတ်ပုံတင်အရာရှိများ၏ အာဏာနှင့် တာဝန်
ဝတ်တရားများကို၎င်း၊ အစိုးရအရာရှိမဟုတ်သော ကော်မီတီ
လူကြီးများအား ပေးရမည့် အခကြေးငွေများကို၎င်း သတ်မှတ်
ရန်ကိစ္စ။
- (ခ) မှတ်ပုံတင် သက်သေခံလက်မှတ်၊ အသစ်လဲလှယ်သည့် မှတ်ပုံ
တင် သက်သေခံလက်မှတ်၊ သို့မဟုတ် အခွင့်အမိန့်အတွက်
ပေးဆောင်ရမည့် အခကြေးငွေများ သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ၊ အခ
ကြေးငွေပေးဆောင်ခြင်းမှ ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုသည့်ကိစ္စ။
- (ဂ) စာကြည့်တိုက်၊ ပြတိုက်၊ သို့မဟုတ် ပြပွဲနှင့်လွှဲထားရှိပြသသူ၊
သို့မဟုတ် စီမံအုပ်ချုပ်သူများ လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည့်
စည်းကမ်းချက်များ၊ သို့မဟုတ် လိုအပ်ချက်များကို သတ်မှတ်ရန်
ကိစ္စ။
- (ဃ) ဤဥပဒေအရ၊ နည်းဥပဒေများဖြင့် သတ်မှတ်ရန် လိုသည့်
အခြားကိစ္စများ။